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Mircea Cornişteanu: Ştiu că o 

întreagă carieră ţi-ai petrecut-o la 

Braşov. Ce zici? A fost bine, a fost 

rău? 

Costache Babii: Trăgând linie şi 

ad unând  pot să mă dec lar  

satisfăcut. Sper să  nu  mă opresc, 

să o mai duc vreo câţiva ani .  Eu 

am venit la Braşov în '66 când 

am terminat facultatea, însă până 

la a face facultatea am mai lucrat 

în teatru , adică am fost regizor 

tehnic, am fost actor-mânuitor, 

actor-prezentator la Ansamblu l  

Armatei ,  adică am fost un hârşâit 

prin teatru înainte chiar de a da 

examen. Cel care m-a sfătuit să 

dau examen la Institutul de Teatru 

a fost maestrul Ion Şahighian, la 

Botoşani .  

M.C. : A, tu eşti botoşenean şi  

acolo ai  făcut toate m inun i le  

astea? 

C.B.:  Da. Am fost şi în învăţă

mânt. Am fost profesor suplinitor. 

Am fost la clasa lui  Carabin ,  l-am 

avut asistent pe maestrul George 

Rafael, care de fapt ne-a învăţat 

meserie, mare regizor şi un mare 

om d e  teat r u ,  de-u n farmec 

extraordinar. Şi doamna I leana 

P redescu ,  soţia sa, venea la 

foarte m u lte d in p roducţ i i l e  

noastre ş i  n e  iubea ş i  e ra o 

atmosferă extraordinară. 

M.C.: Şi cam câte roluri ai făcut? 

C.B.: Sunt peste o sută de roluri .  

M.C. :  Ai încercat să-ţi faci singur 

o ierarhie a rolurilor interpretate 

şi din această ierarhie cam câte 

l e-a i  recunoaşte astăzi că 

meritau să munceşti pentru ele 

- că la toate ai muncit - cam de 

câte eşti mândru? 

C.B.: Din suta asta vreo zece. 

M.C.: Eu cred că este o proporţie 

rezonabi lă .  Eu  am făcut 1 1  O 
spectacole până acum,  din care 
cred că sunt vreo zece de care 

sunt mândru ,  vreo douăzeci 

bune, iar restul la t ine se cheamă 

figuraţie, la mine onorabilă. Sigur 

că nu e vorba de subinterpretări 

în cazul tău . . .  

C.B.: Sunt cam vreo zece roluri 

cu care mă pot mândri. 

M.C.: Cei care se laudă că le-a 

ieşit totul ,  mint pe rupte. 

C.B.: Nu ,  nu ,  nu ai cum, este 

imposibi l ,  oricât ai încerca să ţii 

acceleraţia. 

M.C.: E adevărat că şi joci foarte 

mult. 

C.B.: Au fost perioade în care am 

j ucat e norm faţă de cât joc 

acuma. Însă nu mai pot. 

M.C. :  În teatrele d in Bucureşti 

actorii mari joacă un rol pe an sau 

la doi ani .  . .  

C.B.: Actorul se demonetizează 

jucând mu lt .  Nu cred că este 

favorabil ca un actor să iasă şi 

să i ntre i m ed i at într- u n  a l t  
spectacol .  Dar, în f ine ,  dacă 

necesităţile teatrului o cer. 





M .C. :  Ce crezi ,  actuala organi

zare a teatrelor mai poate să facă 

din teatru o artă vie? 

C . B . :  Cu mar i ,  mar i  efor tur i  

financiare. 

M.C.:  Păi , eforturile financiare nu 

se mai pot face.  

C.B. :  Tocmai eforturile financiare 

în sensul în care să-ţi drămuieşti 

puţin i i  bani pe care îi ai ,  tu ca 

manager. 

M.C.:  Cum ai vedea tu o formulă 

de organizare teatrală, o formulă 

de o rgan izare mai  norma lă ,  

pentru că ş i  eu  sunt de  acord că 

în momentul de faţă nu e cum 

trebuie! 

C.B.:  Într-o structură anormală a 

lucrurilor nu se poate ca ceva să 

meargă normal.  Adică trebuie 

ja lonate n işte lucrur i  foarte ,  

foarte clare. Şi pe u rmă ş i  teatrul 

îşi găseşte locul .  Teatrul este o 

artă a l in işt i i ,  însă în zbuciumul 

ăsta, în hărmălaia asta generală 

care este în ţara noastră la ora 

C . B . :  N u  şt i u .  Îna i nte e rau  

societari . Erau nişte actori care 

erau stâ lp i i  u n u i  teat r u ;  dar  

trebuie să a i  o trupă formată din 

oameni necesari .  

M.C.: Şi eu sunt de acord că ar 

trebui o structură mobilă, adică 

în care să fie un număr de câţiva 

actori de bază. 

C.B.: Da şi ceilalţi să fie angajaţi 

cu roluri sau cu stagiunea. 

M.C.:  Ştii că, nu numai la Braşov, 

în mu lte locu ri , art işt i i ,  şi eu 

înţeleg, actorii în mod special, se 

zbat pentru contracte nedeter

minate, crezând prin asta că le 

asigură Dumnezeu pâine până la 

sfârşitul carierei .  

C.B.:  Nu cred că este o treabă 

bună .  E u  am avut cont ract 

nedeterminat, de exemplu. Uni i  

îşi onorează contractul , alţii nu 

şi-1 onorează . La un moment 

dat, cine ştie, actorul îşi termină 

resursele, şi tu eşti obligat să-I ţii 

în virtutea . . .  

toate post u r i l e .  Ad ică a m  o 

structură fixă şi am nişte posturi 

pe care le ţin tot timpul neocu

pate. 

M.C.:  Un nucleu de şapte, opt 

zece oameni! 

C.B.: Da. Zece oameni .  Şi pe 

lângă aceştia, în fiecare stagiune, 

după repertoriul pe care îl am, eu 

să pot să-mi  fac structu ra ,  

angajările pe repertoriu. Aşa aş 

face. Dar eu director n-o să . . .  

M.C.: N-o să apuci. 

C.B.: Nu,  n-o să apuc. 

M.C.:  Păi da, că dacă ai fi vrut ai 

fi apucat. 

C.B.:  Da, dacă vroiam apucam, 

dar n-am vrut, fiindcă e o muncă 

groazn ică şi n iciodată nu pot 

să-i mulţumeşti pe toţi. 

M.C.: Spune-mi ,  Costache, ţi-ai 

dorit vreodată să joci ceva anume 

şi regreţi că n-ai jucat? 

C.B.:  Da. Aş fi vrut să fac Hagi 

Tudose,  aş fi vrut să fac u n  

Skylock , vro iam s ă  fac însă 

actua lă  ne  c h i n u i m  să M.C.: Tu , dacă a i  fii di rector, a i  n-am avut ocazia.  Vroiam să 

supravieţu i m ,  să ne ţ inem la 

suprafaţă, dăm din mâin i ,  dăm 

din picioare, nu este un înot nor

mal şi fi resc. 

M.C.:  Crezi că este normală, aşa 

cum a fost până nu demult, şi 
înc;;ă mai este, o situaţie în care 

un actor este angajat pe viaţă 

într-un loc? 

angaja actori noi în teatru, pe 

viaţă? 

C.B.:  Absolvenţi , nu.  Dar, spre 

exemplu ,  am câţiva din actor i i  

tineri care sunt la ora actuală în 

teatru, pe care eu i-aş angaja 
pentru totdeauna. Nu le-a� mai 

da dru m u l .  Am câţiva a icl  în 

teatru în care cred. Dar nu ocupi 

fac un "Unchiu l  Vania" şi  aş fi 

făcut un lucru foarte bun.  Îl simt 

foarte aproape. Şi în general 

aş fi vrut să joc în dramaturgia 

rusă, real istă, marea d rama

turgie real istă. Dar acum este 
târziu . 
M.C. :  Cum să fie târz iu? Câţi 

ani ai? 



C.B.: 61 . 

M.C.: Păi la 61 mai ai încă cel 

puţin 1 5  ani de carieră in plină 

putere. 

C.B.: Da. Nu ştiu ,  o să vedem. 

Dar asta numai de Dumnezeu 

depinde. Dar vreau să mă intorc 

puţin.  Apropo de regizorii cu care 

am lucrat. Este vorba şi de Sandu 

Dabija cu care m-am înţeles 

extraordinar in colaborarea pe 

care am avut-o la Fraţii; este 

vorba de Anca Ovanez cu care 

m-am întâlnit in Interviu unde am 

avut un rol, Stângaciu, cu care 

iarăş i  am l uat pre m i u l  de 

interpretare, u n  rol care mi-a 

plăcut extraordinar. Mai ţin minte, 

printre spectacolele j ucate la 

Braşov, un spectacol de pomină, 

un spectacol care a făcut 300 şi 

ceva de reprezentaţi i ,  cu piesa 

lui Gheorghe Vlad Comedie cu 

olteni, care la fiecare spectacol 

avea alt text. Când a fost a l  

1 8-lea spectacol, săracul  Vlad, 

Dumnezeu să-I ierte, a venit şi a 

spus: "Măi copii , nu-i textu l  meu, 

da-i bun". Adică era in funcţie de 

evenimente, de ce se întâmpla în 

jur, noi băgam texte şi venea 

publicul buluc. Erau oameni care 

vedeau spectacolul  de eate 5-6 
ori; ştiau replicile, ne îngânau, ei 

ne dădeau replicile, dacă uitam 

cu mva vreo re p l ică,  ei ne-o 

spuneau d in  sală,  mai era ş i  

bucuria de a juca. 

M.C.: Da, dar Comedie cu olteni 

face parte din acea categorie de 

p iese de mâna a tre ia .  Mu lţi 

confundă succesul cu valoarea. 

Au existat câteva fenomene 

de felul acesta. O piesă numită 

Nic, nic care s-a jucat la Teatrul 

de Comedie, s-a jucat de vreo 

700 de ori. 

C.B.: Am văzut-o. Ştiu .  Şi erau 

nişte actori mari acolo. 

M.C.: Păi numai actorii mari fac, 

după cum se zice, bici. A existat 

Siciliana lu i  Baranga, care s-a 

jucat de peste 1 500 de ori, cu 

Dem Rădulescu, şi care numai 

p iesă de valoare nu poate fi 

numită; miracolul succesului de 

public le-a creat legenda. 

C . B . :  N u  este acesta u n  

barometru ,  s igur. Dar, totuş i ,  

pentru public joci şi-ţi face o mare 

bucurie să vezi public mult in sală 

şi publicul care să adere la ceea 

ce faci tu pe scenă, fiindcă nu ai 

partener de joc . . .  Publicul este 

partenerul tău de joc, dacă nu ai 

cui să arunci mingea, mingea nu

ţi mai vine înapoi; ăla nu mai este 

joc. Să joci, aşa, de unul singur, 

la o sală goală, sau la un public 

de foarte proastă calitate. Este o 

mare nenorocire, fiindcă in şcoli, 

la  ora actua lă  nu se face o 

educaţie a copi i lor, în sensul 

dragostei pentru teatru . Eu aş 

vrea să-i văd pe copii i aceştia că 

v i n  la  spectacol e l e  noastre 

însoţiţi de un dascăl ,  să le spună: 

"Măi, oameni buni, aşa trebuie să 

vă comportaţi ,  aşa trebuie să 

faceţi" .  Însă stau plasatoarele 

noastre pe margine şi tot timpul 

ii ţâştuie. 

M.C. :  Nu trebuie general izat, 

pentru că ştii foarte bine că atunci 

când v ine un l iceu cum este 

"Honterus". 

C.B.: Sigur că da. 

M.C.: Păi, publicul de proastă 

calitate, va rămâne aşa pentru că 

orice i-ai oferi el vrea fotbal sau 

vrea Vacanţa mare. 

C.B.: Publicul de Vacanţa mare 

pe care degeaba îl aduci la teatru 

la o piesă serioasă că n-o să 

înţeleagă niciodată. 

M.C.: Crezi în rolul educativ al 

teatrului? 

C.B.: Cum să nu! Cum să nu! 

Doamne, iartă-mă!  Atunci  de 

ce-o mai facem? 

M.C.: Eu unul nu cred că facem 

sau că trebuie să facem artă ca 

să educăm in primul rând .  Eu 
cred că educaţia vine nu numai 

de-acasă , din şcoală, vine şi din 

natura fiecăruia. 

C.B. : Totuşi teatrul este o instituţie 

de educaţie. 



M.C.:  Eu cred că teatrul este o 

i nsti tuţ ie de cu ltură .  C red că 

trebuie să ne facă să gândim, să 

simţim .  Educaţia este implicită. 

Teatrele noastre dramatice au un 

altfel de rol formativ. 

C.B.:  Eu când am intrat prima 

oară în Teatrul Naţional din laşi 

am avut impresia că intru într-o 

biserică. Şi de-atunci mi-a venit 

ideea că, dacă oamenii intră în 

b iserică de bună-voie, fără să 

plătească nici un bi let la intrare 

şi iese fiecare cu credinţa lu i ,  

poate ma i  îm bogăţ it ,  tot aşa 

trebuie să intre omul în teatru , 

fără să plătească bilet de intrare. 

Să intre în teatru cine vrea să 
intre şi cine vrea să stea. N u-l 
aduci cu forţa la teatru , să-I  pui 
să stea înţepenit în scaun. Ţin 

minte că eram la Botoşani ,  am 

mers cu Scrisoarea pierdută pe 

care a pus-o Şah i g h i a n .  La 

rep l ic i le  de mare haz,  nu se 

auzea n ic i  musca în sală, nu 

râdea nici un câine. După ce s-a 

terminat spectacolul , am văzut că 

toată sala era o sală de sudo-muţi 

ad uş i  la s pectaco l .  Am ma i  

întâlnit surdo-muţi, surdo-muţi cu 

toate simţurile în regulă, dar care 

nu percutau la nimic, din contră. 

Nu ai ce să le faci .  Sunt opaci. 

M i e  îm i  p lace teatru l -teat ru ,  

făcut cinstit, adică nu-mi plac 

experimentele făcute de dragul 

exper imentu lu i  şi care nu au 

priză la publ ic. De-asta mi-era 

şi frică să joc i n  spectacol u l  

pe care i l  p u n e  l a  vo i 

Hausvater. M i-e tare frică. N u  

ştiu dacă o să  joc sau nu o să 

joc. 

M . C . :  Păi , tu ai văzut vreun 

spectacol a l  lu i  Hausvater? 

C . B . :  N u .  Dar am discutat cu 

actori care abJ văzut. Nu toată 

lumea îl agreează. Sunt unii care 

aderă la acest gen de spectacol 

şi uni i  nu. 

M.C.:  Nici pe mine spectacolele 

lui cu Au pus cătuşe florilor şi cu 

La ţigănci nu m-au interesat în 

mod deosebit, însă spectacolul 

cu Teibele şi demonul ei, pe 

care 1-a făcut la laşi ,  mie mi se 

pare un spectacol  exemplar, 

unul  d intre cele mai frumoase 

spectacole pe care le-am văzut 

de mulţi ani încoace; m-a făcut 

să accept propunerea lui  de a 

pune un spectacol la Braşov. 
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C.B.:  Să dea Dumnezeu să fie 

bine. 

M .C.:  Iar spectacolul acela este 

cu o piesă grea, un subiect difici l .  

A fost un spectacol l impede, pe 

înţelesul tuturor, în care şi regia 

şi scenografia şi actori i  s-au 

dezvăluit ca nişte artişti impor

tanţi, iar atmosfera din sală era 

o atmosferă de comunicare, de 

bucurie la sfârşitul spectacolului ,  

ş i  acest lucru m-a făcut să-I 

aprec iez  pe H a usvater  ş i  

să-I invit aici l a  noi în speranţa 

că ş i  teat ru l  d i n  Braşov va 

reuşi să facă un spectacol im

portant. 

C.B.: Eu sunt mândru că el mă 

solicită să joc la el ,  însă să dea 

Dumnezeu să mă pot ridica să 

joc la exigenţele lui  şi să pot ţine 

ştacheta. 

M.C.:  Ce părere ai despre critica 

de teatru din ultimi i  ani? Despre 

cum se face critică de teatru în 

ultimii ani? 

C . B . :  M i rcea, n-am prea citit 

foarte multe cronici teatrale în 

u ltimii ani, însă au rămas tare, 

tare puţin i  adevăraţi critici de 

teatru. Nu ştiu, pentru mine, cu 
moartea lu i  Valentin Si lvestru 

s-a încheiat o epocă. 

M.C.: Mă rog, niciodată în lume 

nu se termină ceva prin moartea 

unei personalităţi. 

C.B.:  Ştiu ,  ştiu .  Dar el îşi punea 

amprenta. Pe criticii din generaţia 

nouă nu-i cunosc. 

M.C.:  Nu vrei să-ţi dai cu părerea 

pentru că . . .  

C.B.: Nu, nu, e un punct foarte 

sens ib i l  ş i  foarte d i f i c i l .  N u  

întotdeauna păreri le lor rimează 

cu părerile pe care le am eu. 

M.C.: Nu, ferească Dumnezeu. 

Acum, la vârsta asta, puţin mai 

greu să mă poată influenţa o 

cronică negativă. 

C.B.: Foarte puţină lume citeşte 

cronica dramatică şi, de obicei, 

nu vorbeşte de revista "Teatrul azi" 

sau de revistele de special itate. 

M . C . :  Care s u nt de c i rcu i t  

aproape închis. 

C.B.: Da, dar dacă apar cronici 

în "Transi lvania Expres" sau în 

ziarele locale ,  le  mai citeşte 

l u mea care ne cu noaşte ,  se 

ci!eşte însă foarte puţ in .  N u ,  

publicul dacă vine l a  teatru ş i  îi 

p lace spectaco l u l ,  i nd iferent 

dacă spectacolul are o cronică 

proastă, tot te aplaudă. Nu ţine 

cont de treaba asta. Un adevărat 

cronicar d e  teatru este u n  

cronicar care te ajută, n u  care te 
demolează. Adică nu cred în 

cro n i ca d e m o l atoare ş i  in 

cronica care face arşice dintr-un 

spectacol. Într-un spectacol chiar 

dacă este p rost, s-a i nvestit 

enorm, s-au investit nervi , zile şi 

nopţi de chin. 

M.C.:  Cantitatea de muncă nu 

scuză l ipsa de valoare. Vrei să 

spui că un cronicar chiar şi atunci 

când demolează trebuie să o facă 

cu iubire. 

C.B.: Da. Să o facă cu iubire. Tata, 

Dum nezeu să- I  od ihnească, 

spunea mereu: "Măi copile, nu fă 

lucrurile cu colţuri, fă-le rotund, 

cât poţi fă- le rotund" .  Eu am 

încercat, nu totdeauna mi-a ieşit, 

Doamne, iartă-mă, dar cât pot, 

întotdeauna încerc să atenuez 

colţurile. Aşa cred şi în cronica 

de teatru. N-ar trebui făcute cu 

răutate. Ur:1ele lucruri sunt făcute 

aşa cu venin. 

M.C.:  Ce ţi-ai dori , in afară de 

sănătate ? 

C.B.:  Să fie l inişte, să fie pace, 

eu am trăit războ iu l ,  am fost 

bombardat, am fost acoperit cu 

pământ, mama, săraca m-a scos 

de sub moloz. Groaznic, îţi spun , 

groaznic războiul. 

M.C.: Ce ţi-ai dori totuşi pentru 

t i n e  şi pentru n o i ,  ce i  d i n  

apropierea ta, noi cei care trăim 

în teatru? 

C.B.: Să mai am parte de câţiva 

ani buni de meserie, să am parte 

de nişte roluri bune, de nişte roluri 

care să rămână, să las în urma 

mea o imagine frumoasă a l u i  

Costache Babi i ,  adică să se 
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vorbească frumos şi după ce nu 

o să mai fiu .  

M . C . :  Avem o meser ie păcă

toasă, lumea ne uită repede după 

ce nu mai suntem pe scenă sau 

lângă ea. Să te ajute Dumnezeu 

să se împlinească ce vrei, să mă 

ajute şi pe mine, să ne ajute pe 

toţi cei care facem teatru. 

C.B.: Să ne-ajute Dumnezeu, să 

mergem mână-n mână cât vom 

mai putea, şi să facem treabă 

bună. 

M .C . :  Noi doi, noi toţi cei d in  

Braşov, no i  toţi ce i  d in teatrul 

românesc trăim vremuri gre le ,  

v re m u r i care ne marchează 

p rofund existenţa, să ne ajute 

Dumnezeu să avem puterea să 

continuăm cu fruntea cât de cât 

sus, ceea ce vrem să facem. 

C.B.:  Să nu mai avem grija zilei 

de mâine. 

M.C.: Grija zilei de mâine o s-o 

tot avem, Costache, din păcate, 

cât t i m p  mai  avem no i  la  

dispoziţie, nu  cred că noi o să mai 

apucăm momentu l  în care 

meseria noastră o să ne asigure 

ziua de mâine. 

P.S. (redacţional) Din raţiun i  de 

spaţiu,  dar cu enorm regret, am 
ales dintr-o discuţie de două ore 

purtată de cei doi creatori numai 

textul de mai sus. Ne propunem 
ca altădată să mai reproducem 
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